
گزارش »آرمان ملی« از گرانی های نوروزی

گرانی از خیابان تا سیما
از قیمت مجری ها بگیر تا بلیت اتوبوس؛ همه گران شدند

گرچه برنامه آقایان  آرمان ملی: نوروز 1403 با گرانی آغاز شد. ا
جبلی، رئیس سازمان صداوسیما و قائم مقامش جلیلی اجرای 
تحول در سازمان متبوعشان بود و بر مبنای این طرح بسیاری 
از چهره ها دیگر راهی به تلویزیون نداشتند؛ اما ورق چنان 
برگشت که آواز عباس قادری بازخوانی می شود و ایرج خواجه 
امیری بعد از 4۵ سال در برنامه نوروزی حاضر شده و برای 
مخاطبان برنامه فرزاد حسنی ترانه می خواند. چهره هایی 
که برای حضورشان بر اساس شنیده ها عدد بین ۲00 تا ۸00 
میلیون تومان حق القدم گرفته اند. محسن سهرابی، فعال 
رسانه ای با انتشار پستی در شبکه ایکس نوشت: » 40 تا ۵0 
میلیارد تومان هزینه برای حضور  سلبریتی ها در برنامه شب 
: 4.۲ میلیارد، حامد بهداد: 1 میلیارد،  عید شبکه 3: داویدز
مهدی طارمی: 1 میلیارد، سعید عزت اللهی: ۸00 میلیون، 
علی پروین: ۷00 میلیون، علی قلی زاده: ۵00 میلیون و محمد 
محبی: 4۵0 میلیون. هزینه های شب عید تلویزیون در چند 
روز گذشته به یک مساله رسانه ای تبدیل شده است.« با همه 
این اوصاف باز آمارها باید راه را نشان دهند، از آنجا که بعضی 
از منابع همچون مدیر پیشین روابط عمومی صداوسیما 
که برای حضور هر سلبریتی  در شبکه ایکس نوشته است 
۸00 میلیون  تا   ۲00 در برنامه های نوروزی تلویزیون بین 
تومان هزینه شده است، باید اقبال مردم را مورد بررسی 
قرار بگیرد و آمارها بگویند که با توجه به هزینه های انجام 
شده مردم به هنرمندان اعتماد کرده اند و به واسطه حضور 
آنان باری دیگر صداوسیما را انتخاب کرده یا نکرده اند، باید 
ماند و دید ترفند و تکنیک آقایان جواب داده و این سازمان 
توانسته با توجه به حذف یکی از رقبای خارجی صداوسیما 
که در ساخت برنامه های عامه پسند توانمند بود، مخاطب 
گر این اتفاق افتاده  کستری و سرگردان را به دست آورد. ا خا
باشد، باید بیشتر به سمت خواسته های مردم حرکت کنند 
نه اینکه فقط در یک شب و در مجموعه برنامه های نوروزی 
خ بدهد. تغییر رویکرد  و چند سریال اتفاقی محدود و گذری ر
آقایان و بازتاب عقاید مردم در حالتی آینه وار می تواند منجر 
به کسب اعتماد عمومی و بازگشت سرمایه اجتماعی برای 
بزرگ ترین و پرهزینه ترین سازمان فرهنگی شود. بازتاب عقاید 
مردم و بخش بزرگی از جریانات فکری کشور در چند برنامه 
گفت وگومحور در بازه زمانی انتخابات مجلس و بعد از آن نوروز 
1403 می تواند، سنگ محکی باشد برای استمرار یک روند رو 
به آینده. چرا که تجربه پرهزینه دو سال گذشته نشان داد، 
هرچقدر رسانه را در اختیار عده ای محدود بگذارید و بر یک 
خط فکری اصرار بورزید جز هزینه زایی و دورشدن مردم نتیجه 
گر انتخاب دیگری نداشته  در بر نخواهد داشت. مردم حتی ا
باشند، هیچ اجباری در انتخاب نمی بینند و راهی برای خود 
کنش  می یابند. پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما در وا
به هزینه میلیاردی برای دعوت سلبریتی ها در ویژه برنامه عید 
تلویزیون گفت: هزینه های برنامه ها به صورت معمول در قالب 
قرارداد کلی شبکه با تهیه کننده و حامی مالی است و جزئیات 
قراردادها در اختیار این سازمان نیست و با پرداخت های 
غیرمعقول موافق نیستیم. رویه های غلط که از دوره های 
قبل صدا و سیما رواج داشته به تدریج در دست اصلاح است.

    سفر بی سفر
این گرانی تنها در صداوسیما نبود بلکه در سایر بخش ها 
هم مشاهده شد. مانند وزیر راه و شهرسازی که از افزایش ۲۵ 
درصدی قیمت بلیت اتوبوس برای ایام نوروزی 1403 خبر داد. 
وی افزود: این اقدام برای ترغیب اتوبوس داران برای حضور در 
که در برخی مسیرها قیمت ها  طرح نوروزی انجام می شود، چرا
اجتماعی  شبکه های  در  نظرسنجی  نتایج  است.  پایین 
»دنیای اقتصاد« درباره »تعداد مسافرت ها« و همچنین »محل 
اقامت مسافران« نشان می دهد، فقط 1۵درصد از نظردهنده ها 
در یک سال اخیر، بیش از ۲بار سفر رفته اند. این روزنامه افزوده 
که نزدیک به نیمی از  کی از آن است  است: نظر سنجی حا
نظردهنده  ها یعنی 44 درصد در سال جاری حتی یک بار هم 
سفر نرفته  اند. علاوه بر این از جمع ۵۶ درصدی کسانی که سفر 
کرده  اند 1۵ درصد اقامت  شان در »چادر« بوده و ۲۲ درصد برای 
کی اقامت در خانه  های اجاره  ای  کاهش هزینه و پرداخت اشترا
کی از  کن شده  اند. این روزنامه افزوده است: نظر سنجی حا سا
آن است که نزدیک به نیمی از نظردهنده  ها یعنی 44 درصد در 
سال جاری حتی یکبار هم سفر نرفته  اند. علاوه بر این از جمع ۵۶ 
درصدی کسانی که سفر کرده  اند ۲۲ درصد برای کاهش هزینه و 
کن شده  اند.  کی اقامت در خانه  های اجاره  ای سا پرداخت اشترا
درآمد سرانه واقعی مردم ایران در سال 13۹۲ معادل 30 میلیون 
تومان بود. این درآمد در سال 140۲ به ۲0 میلیون تومان کاهش 
یافته است. این کاهش درآمد باعث شده است که مردم ایران 
نتوانند کالاها و خدمات مورد نیاز خود را خریداری کنند. کاهش 
قدرت خرید مردم  تأثیرات منفی مختلفی بر اقتصاد کشور داشته 
است. کاهش قدرت خرید باعث شده است که مردم ایران 
نتوانند کالاها و خدمات مورد نیاز خود را خریداری کنند و سطح 
رفاه آنها کاهش یابد. کاهش قدرت خرید باعث شده است که 

تقاضا برای کالاها و خدمات در کشور کاهش یابد.

    سکه هم پرواز کرد
بررسی روند قیمتی طلا و سکه از ۲۸ اسفند 140۲ تا یازدهمین 
روز فروردین ماه امسال حکایت از صعودی بودن قیمت 
داشت. نگاهی به پرونده بازار سکه از روزهای  پایانی سال 
از روند  1403 حکایت  گذشته تا  یازدهمین روز فروردین 
صعودی قیمت ها دارد. بر این  اساس و طبق آنچه در این بازه 
ج شد، سکه امامی  در روز  در سایت اتحادیه طلا و جواهر در
۲۸ اسفند 140۲ در حول و حوش 3۸ میلیون و ۷۵0 هزار تومان 
معامله شده بود با آغاز سال جدید  و در روز پنج فروردین 
ماه سالجاری وارد کانال 3۹ میلیون تومان شد و بر روی 3۹ 
میلیون و 100 هزار تومان قرار گرفت. آن طور که شواهد نشان 
می دهد در روزهایی که بازار سکه به واسطه تعطیلات نوروز 
به حالت نیمه تعطیل در آمده بود جناح افزایشی سکه امامی 
یکه تازی کردند و بنابر اعلام سایت اتحادیه قیمت هر قطعه 
سکه امامی روز یازدهمین روز ماه جاری به 3۹ میلیون و ۷00 
هزار تومان رسید. به عبارت دیگر این فلز گرانبها در کمتر از دو 

هفته تقریبا یک میلیون تومان گران شده است.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: ساخت مسجد، امری پسندیده 
است که هیچیک از مردم کشورمان مخالفتی با آن ندارند، اما بعضا 
اقداماتی صورت می گیرد که سبب انتقاد و گلایه می شود مانند 
برنامه ریزی برای ساخت مسجد در  پارک قیطریه تهران! اسفند 
140۲ تصویری از حصارکشی در پارک قیطریه منتشر شد. این عکس 
نشان می داد وضعیت پارک قیطریه در خطر جدی تغییر کاربری 
است که کمی بعد مشخص شد  شهرداری قصد ساخت مسجد در 
پارک را دارد. برخی چنین عنوان می کنند که ساخت مسجد در پارک 
قیطریه احتمالا غیرقانونی است. اما فراتر از قانون، پارک قیطریه یک 
محوطه باستانی است. شهرداری تهران می خواهد در پارک قیطریه 
مسجد بسازد؛ آن هم در جایی که احتمالا مهم ترین محوطه باستانی 
تهران است. پیش از این نگرانی از قطع درختان بارها در شبکه های 
اجتماعی مطرح شده و شهردار تهران با اصرار بر ساخت مسجد وعده 
داده درختی قطع نمی شود. حالا نگرانی ها از تخریب یک محوطه 
کنشی نشان نداده  باستانی است. وزارت میراث فرهنگی هنوز هیچ وا
است. اما طبق قانون شهرداری تهران بدون کسب مجوز از وزارت 
کانی در قامت  میراث فرهنگی حتی نباید یک کلنگ در پارک بزند.  زا
شهردار تهران درباره ابهامات ماجرای ساخت مسجد در پارک قیطریه  
در جمع خبرنگاران گفت: حتما در پارک ها مسجد می سازیم،  مسجد 
خوب هم می سازیم. او درباره قطع احتمالی درختان در این پارک 
افزود: درختی قطع نمی شود، من از این پارک دیدن کردم، حدود 

10-1۵ نهال آنجاست که قرار شده جابه جا شوند. 

   مخالفان چه گفتند؟
روز گذشته تعدادی از مردم محله قیطریه در اعتراض به ساخت 
« که رسانه  مسجد در محوطه پارک قیطریه تجمع کردند. »مهر
اصولگراست هم نوشت که سیدسعید لواسانی، امام جمعه سابق 
لواسان هم با انتقاد از تصمیم شهرداری تهران برای ساخت مسجد 
در پارک قیطریه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »ساخت  مسجد 
کار شهرداری نیست، ساخت مسجد مردمی ترین عمل مومنانه 
جمعی است. شهرداری به وظیفه خود بپردازد و مسجد را به 
مؤمنان بسپارد. ساخت پارک، احداث بزرگراه، توسعه سامانه های 
شهری، بهینه کردن مسیرها و… وظایف شهرداری است.« ناصر 
امانی، عضو شورای شهر تهران مدعی است: خیّری، مبلغی را وقف 
ساخت مسجد کرده است و فرزندان این خیّر برای اجرای وصیت 
پدر مرحوم خود با رایزنی و تعامل با مسئولان شهرداری، قسمتی 
از بوستان قیطریه را برای این منظور انتخاب کرده اند ولی انتخاب 
فضای بوستان برای ساخت مسجد، خلاف قانون و مصوبات شورای 
شهر است و ساخت وساز در بوستان ها به جز خدمات ضروری 
مثل سرویس بهداشتی و نمازخانه ممنوع است. به گفته امانی 
بوستان ها پهنه »جی« محسوب می شوند و تغییر کاربری پهنه ها 
هم بدون مصوبه مراجع قانونی ممنوع است. احمد زیدآبادی در 
مطلبی با انتقاد از تصمیم شهرداری تهران برای ساخت مسجد در 
پارک قیطریه نوشت: »آنچه از دین به کار آرامش روحی و تلطیف 
عواطف انسانی می آید، فروهشته اند! ساخت مسجد در پارک 
کم مسجد روبه روست، از همین جنس  قیطریه، منطقه ای که با ترا
کارها به نظر می رسد وگرنه چرا هزینه آن را در جهت سامان دادن به 
این همه بچه های خردسالی که در سر چهارراه های تهران از سر 

و کول ماشین ها بالا می روند، صرف نمی کنند؟« محمد توسلی، 
اولین شهردار تهران بعد از انقلاب در شبکه ایکس)توئیت( نوشت: 
»تصمیم احداث مسجد در پارک قیطریه ، نقض هدف مالک باغی 
است که درسال ۵۸ آن را برای احداث پارک به شهرداری اهدا کرده و 
درهمین راستا پارک طراحی، اجرا و دراختیار شهروندان قرار گرفت. 
این تصمیم شهردار، نقض هدف واقف و حقوق شهروندی است.« 
حتی اصولگرایان هم از تصمیم شهرداری ناراضی هستند چنانکه 
علی قلهکی، فعال سیاسی اصولگرا در توییتی نوشت: »ساخت 
مسجد در پارکِ قیطریه که غیر از نمازخانه، اطرافش ۵ مسجد و 1 
کمیتی و بیلان سازی دارد و خیری هم برای  حسینیه است، کارکردِ حا
مردمِ نمازخوانِ محله  قیطریه با توجه به تعدد مساجد در این محل، 
کانی؛ گرداندنِ شهرداری، بسیج دانشجویی، مناظره  ندارد. آقای زا

با تاجزاده و روز 1۶ آذر نیست!«

   پاسخ عباس عبدی به اظهارات کوثری
اسماعیل کوثری، نماینده منتخب مردم تهران در دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی با اشاره به عصبانیت 
کن مذهبی گفت:  ضدانقلاب درباره مراسم مذهبی و ساخت اما
گر با ساخت مسجد مخالفت نکنند، باید شک بکنیم.  دشمنان ا
اسماعیل کوثری افزود: »برگزاری مراسم مثل ورزشگاه آزادی و سفره 
بزرگ افطار در بلوار کشاورز تهران و همچنین ساخت مسجد در 
قیطریه تهران، تیری است در قلب دشمنان ایران و اسلام.« که این 
کنش هایی مواجه شد. عباس عبدی، فعال سیاسی  اظهارات با وا
اصلاح طلب در پاسخ به او در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »نتیجه 
این تیراندازی هاست که موجب شده مطابق مطالعات رسمی ۷۵ 

درصد جوانان تهرانی حتی سالی یکبار هم پا به مسجد نگذارند.«

   یکی از وراث: با ما مشورت نشد
مقامات شهرداری گفته بودند یک خیر وصیت کرده بوده تا 
مسجدی بسازد و وصی او با شهرداری توافق کرده تا این مسجد در 
پارک قیطریه باشد. در نهایت فخرالسادات محتشمی پور در مورد 

حواشی پیش آمده پیرامون احداث مسجد در پارک قیطریه و اینکه 
گفته می شود قرار است با پولی که پدر او وصیت کرده، این اقدام 
انجام شود، نوشت: »به عنوان یکی از وراث مرحوم پدر عزیزم که در 
زندگی اهل کار خیر بود و برای پس از درگذشتش نیز وصیت کرده 
بود با بخشی از اموالش مسجدی احداث شود اعلام می کنم اقدام 
صورت گرفته توسط وصی به هیچ وجه با مشورت و موافقت ما صورت 
نپذیرفته است و این کار را که مخل مصالح و منافع عمومی است 
قطعا خیر نمی دانیم. فخرالسادات محتشمی پور همچنین بیان 
کرد: به عنوان یک شهروند هرگونه دخل و تصرف در پارکی که زمینش 
به گفته شهردار وقت، اهدایی یک بانوی نیکوکار و با کاربری معین 
است کاری خلاف می دانم. من هم مثل خیلی از پایتخت نشین ها 
از مزیت های این پارک بهره برده ام و در نمازخانه پارک هم نماز 
خوانده ام که البته هیچگاه مملو از جمعیت نبوده و نمازگزاران 
گرامی هم در صورت تمایل با اندکی طی طریق به مساجد آن 
حوالی می رسند. پس لطفا آقای شهردار به جای اقدامات نمایشی، 
دینداری خود را با ساماندهی نابسامانی های شهری و ارائه خدمات 

ضروری به شهروندان نشان دهد.

  حصار پارک قیطریه برداشته شد
معاون میراث فرهنگی استان تهران از حضور نیروهای یگان 
حفاظت در محوطه پارک قیطریه و حذف حصارهایی که به تازگی 
برای ساخت مسجد در پارک نصب شده بود خبر داد.محسن 
سعادتی معاون میراث فرهنگی استان تهران در گفت وگو با مهر بیان 
کرد: فضایی که قصد داشتند در آنجا مسجد بسازند حصار داشت ما 
به شهرداری نامه زدیم که قبل از انجام هر کاری باید کارشناس میراث 
فرهنگی این اداره کل در آنجا مستقر باشد ما نیروهای یگان حفاظت 
از آثار را به محل پارک فرستادیم و آنها گزارش دادند که این حصارها 
برداشته شد و هیچ اقدامی اعم از گودبرداری با فعالیت دیگری در آن 
محدوده انجام نشده است.وی گفت: قیطریه محوطه باستانی مهمی 
است و مرحوم کامبخش فرد وقتی آنجا را کاوش کرد گفت که توانسته 

3۵0 گور کشف کند و هنوز آثار زیادی آنجا هست که باید کاوش شود.
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گــــزارش

ذره بین

گزارش »آرمان ملی« از حواشی این روزهای ساخت مسجد در پارک قیطریه

اصرار به ساخت مسجد در قیطریه برای چیست؟
   آغاز حواشی آقای شهردار

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید بسیاری از اصولگرایان 
و کسانی که داعیه دار عملکرد مطلوب و بی عیب و نقص در امور 
کشور هستند به واقع باور نمی کردند که اتفاقی مثل ماجرای  حوزه 
علمیه ازگل جنبه واقعیت به خود بگیرد و چهره ای که این ماجرا 
به وی منتسب می شود نیز آن را تایید کند. اما ماجرای باغ 4۲00 
متری در شمال تهران که قیمت آن چیزی حدود 1000 میلیارد 
تومان بر آورد  شده باعث شد تا جامعه نیز با اتفاقی تازه در هیاهوی 
مسائل مختلف مواجه شود و صد البته رسانه های مختلفی که 
هر کدام از ظن خود این ماجرا را به بحث و بررسی نشستند. از 
همشهری، ارگان شهرداری تهران که در موضعی جالب و در نوع 
خود قابل تأمل از لزوم برخورد مومنانه با موضوع زمین خواری و 
حجت الاسلام صدیقی امام جمعه موقت تهران گفت و از اتفاق نیز 
کنش های نه چندان مثبتی مواجه شد؛ تا سایر رسانه ها که از  با وا
لزوم پیگیری دستگاه قضائی در این ماجرا سخن گفتند. اما آنچه 
مسلم است نمی توان این مساله آن هم این مورد خاص را به قول 
ارگان رسانه ای شهرداری تهران با برخورد مومنانه از سر گذراند.هر 
چند که در ابتدای امر صدیقی در نامه ای به دادستان تهران اظهار 
کرده که امضای وی را جعل کرده و اموال و دارایی هایی که به نام 
وی زده اند. اما پرسش هایی در این مطرح است که هنوز بی پاسخ 
مانده است. البته برخی مثل فروغی مدیر شبکه 3 سیما معتقدند 
که این پروژه برای تخریب چهره صدیقی و روحانیت انقلابی است 
که به نظر حداقل در این موضوع خاص بیشتر به دید احساس نه با 
دید منطقی بدان پرداخته است.  این در حالی است که در روزهای 
ابتدایی سالجاری حوزه علمیه امام خمینی )ره( تهران به این قضیه 
کنش نشان داد و  با صدور بیانیه ای با اشاره به جزئیاتی جدید از  وا
ماجرای زمین مربوط به این حوزه، اعلام کرد: دستور بازگشت زمین 
به حوزه صادر و مراحل اداری آن در حال انجام است و پس از نهایی 
شدن، اطلاع رسانی خواهد شد. هر چند که  پس از این اتفاقات خبر 
از سخنرانی صدیقی در مراسم شب های قدر مسجد دانشگاه امام 
صادق)ع( آمده بود، اما دفعتا نام وی از فهرست سخنرانان این 
مراسم کنار گذاشته شد که به عقیده بسیاری به جهت اتفاقات 

اخیر بوده است. 

   ردپای احمدی نژاد در ماجرای باغ ازگل 
کوایران در مطلبی به ابعادی دیگر  نهم فروردین ماه بود که ا
گذاری  ک وا از ماجرای باغ ازگل پرداخت و آن را به ماجرای املا
شهرداری تهران منتسب کرد. آن طور که در این مطلب آمده؛ 
ک شهرداری تهران که در  بررسی گزارش تحقیق و تفحص از املا
دوره مدیریت پنجم شهری انجام شده نشان می دهد که تقاضای 

گذاری باغ ازگل به حوزه علمیه امام خمینی)ره( به دوره محمود  وا
احمدی نژاد در شهرداری تهران باز می گردد و شهردار وقت با این 
گذاری موافقت کرده است. پس از انتشار پرونده ای مربوط به  وا
کاظم صدیقی، معصومه ابتکار عضو پیشین شورای شهر تهران 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »یادتان هست؟ سال ۹1 در 
شورای شهر تهران موضوع یکی از تذکرات سه شنبه من در صحن 
علنی افشای بی اعتنایی این آقا در موضوع قطع درختان و تخریب 
باغات ازگل بود.« اما بررسی گزارش پانزدهم تحقیق و تفحص از 
گذاری این باغ به دوران  ک شهرداری نشان می دهد که وا املا
 مسئولیت محمود احمدی نژاد در شهرداری تهران می رسد.
گیو به حوزه علمیه امام  گذاری باغ  گزارش روند وا  در این 
خمینی)ره( بررسی شده در میان پیوست های زمان مالکیت 
قطعی شهرداری بر این زمین ها سال 13۷4 است. در میان اسناد 
این گزارش درخواست حجت الاسلام صدیقی سرپرست حوزه 
علمیه امام خمینی)ره( با شهرداری وقت )محمود احمدی نژاد( 
درخصوص وگذاری زمینی حداقل به مساحت ۵ هزار متر مربع 
دیده می شود. همچنین حوزه علمیه امام خمینی)ره( با مکاتبه با 
شهردار وقت تهران درخواست می کند تا زمین مجاور برای احداث 
گذار شود.  مجموعه فرهنگی و مسجد و حوزه علمیه خواهران وا
ک با اشاره به وضعیت ملک از جمله پوشش گیاهی  سازمان املا
گذاری این ملک راجهت حوزه  و درختی مثمر و بافت مسکونی وا
گذاری موافقت  علمیه را صلاح نمی داند، اما شهرداری با این وا
می کند. با تغییر مدیریت شهرداری تهران در سال 13۸۶ تولیت 
مدرسه علمیه امام خمینی)ره( ضمن مکاتبه ای درخواست 
گذاری محضری ملک فوق به حوزه علمیه را می کند که شهردار  وا
کید بر  در پیوست این نامه خطاب به معاون وقت امور مناطق تا
ک با اشاره به بند های ۶ و  کثر مساعدت می کند. سازمان املا حدا
گذاری زمین های مذکور به حوزه  10 ماده ۵۵ قانون شهرداری ها، وا
علمیه امام خمینی)ره( ازگل ملک موسوم به باغ گیلاس– ملک 
تهران پارس، قنات کوثر را با حفظ مالکیت شهرداری تهران بلامانع 
اعلام می کند.  اما در نامه نگاری های دیگری که در این گزارش آمده 

گذاری قطعی سند به حوزه علمیه اشاره شده است.  به وا

   عذرخواهی صدیقی
کنش ها به آن بالاخره  پس از ماجرای  باغ ازگل و حواشی و وا
حجت الاسلام صدیقی پس از نامه اول به دادستانی که در آن گفته 
کنش نشان داد و در در ویدئویی  بود امضایش جعل شده است وا
جدید درباره ماجرای حوزه علمیه ازگل از مردم عذرخواهی کرد. 
امام جمعه موقت تهران، با انتشار ویدئویی گفت: در تاسیس 

موسسه غفلتی صورت گرفت که این غلفت از ناحیه من بود، نباید 
گاهی نداشتم و از  اعتماد می کردم. وی افزود: از اعضای موسسه آ
وقوع غفلت در محضر خداوند استغفار می کنم و از مردم با همه 
کید کرد: اموال حوزه با  وجودم عذرخواهی می کنم. صدیقی تا
تاسیس موسسه جابه جا نشده است. موسسه منحل شد و ملک 
رسما به حوزه منتقل شده و به ثبت رسمی رسیده است. وی  با بیان 
اینکه در افراد تغییراتی ایجاد شد، تصریح کرد: توقع دارم در نظارت 
گر به موردی رسیدند که از نظر قانونی جای مواخذه وجود دارد  ا
اعم از آشنایان و غیر آشنایان در اجرای قانون حتما به حساب 

اشخاص رسیدگی شود.

کنش ها به ویدئوی عذرخواهی صدیقی    وا
پس از آنکه  ماجرای  باغ ازگل در رسانه ها مطرح شد افراد بسیاری 
کنش نشان دادند. محمد مهاجری، فعال رسانه ای  به این مساله وا
اصولگرا، در مطبی با عنوان »سوال هایی که آقای کاظم صدیقی از 
خودش نپرسید« با اشاره به نقش احمدی نژاد در این امر در کانال 
گر من به جای آقای صدیقی بودم حتما از  تلگرامی خود نوشت: »ا
خودم می پرسیدم واقعا چرا شهردار وقت، آن زمین را به من داد و 
به برج سازها نداد؟ فقط به این دلیل بود که آن شهردار، اسلام پناه و 
گر جواب این پرسش مثبت باشد آقای  دین پرور و شیعه گستر بود؟ ا
صدیقی نباید به فکر فرورفته باشد که چرا آن باغ را به افراد بسیار 
بزرگتر از آقای صدیقی که هم در دین مداری و هم در حوزه داری از 
او باسابقه تر و باتجربه تر بودند، نداد؟« جواد امام، سخنگوی جبهه 
کنش به عذرخواهی کاظم صدیقی امام جمعه  اصلاحات نیز در وا
موقت تهران درباره حوزه علمیه ازگل در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: آقای حاج شیخ  کاظم صدیقی! قرار بوده است روحانیت 
مبلّغ باشد و خود را فدای دین کند، اما توجیه ها و سوءمصرف دین 
باعث شده است دین و اعتقادات جامعه فدای روحانیت شود. 
با هدف ایجاد مسیری متفاوت و حفظ شأن روحانیت پیشنهاد 
می شود صادقانه »استغفار مومنانه« صورت گرفته را تکمیل 
بفرمایید و با این کسوت خداحافظی کنید! رحمت ا... بیگدلی، 
کنش به قبول تخلفات صورت گرفته  فعال سیاسی اصلاح طلب در وا
در حوزه علمیه اُزگُل تهران از سوی کاظم صدیقی و عذرخواهی 
وی خواستار استعفای او از همه مناصب خود شد و نوشت: 
عذرخواهی کاظم صدیقی گامی به جلو و حرکت به سوی اصلاح 
اشتباهات است.  همچنین حزب ندای ایرانیان نیز خواستار ورود 
قاطع و شفاف قوه قضائیه از ابعاد اقتصادی و زیست محیطی به 
این موضوع شد. همچنین خواستار جایگزینی برخورد مومنانه با 

برخورد قانون مدارانه در این پرونده است. 

گل« را بررسی می کند کنش ها به ماجرای زمین خواری »از »آرمان ملی« وا

برخوردمومنانهیاقانونمدارانه؟
      حجت الاسلام صدیقی: غفلت کردم؛ عذرخواهی می کنم

امیری فر خبر داد:
جلسات خصوصی احمدی نژاد 

برای ۱۴۰۴
چرا رویانیان از کار با دولت احمدی نژاد 

پشیمان است؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: احمدی نژاد 
همیشه مطرح است حتی وقتی نباشد! خودش 
هم نباشد رفقای دیروزش از او یاد می کنند، رفقایی 
گر چه مدت هاست مدعی عدم ارتباط با او  که ا
هستند اما این ادعا را نمی توان راحت پذیرفت 
چرا که احمدی نژاد شخص زیرک و باهوشی است 
که قدرت جذب بالایی دارد. یکی از یاران قدیمی 
احمدی نژاد حجت الاسلام امیری فر است که از 
سال ۹۵ مدعی قطع ارتباط با او را داشت!  او خبر 
از تحرکات انتخاباتی احمدی نژاد برای سال 1404 
داد و می گوید: »مقدمات کار را فراهم کرده و تیم 
خودش را نیز تغییر داده است. آنان برای اینکه برای 
انتخابات سال 1404 بیایند، جلسات خصوصی برگزار 
می کنند. چون از نظر سنی هم ممکن است دیگر 
نتواند در انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام کند، 
پس این دوره قطعا خواهد آمد. یکی از این افراد 
آقای علیرضابیگی است، اما آقایان جوانفکر، تمدن، 
شیخ الاسلام یا آقای موسوی هم با او همکاری 
می کنند و یک سری افراد هم جدید هستند. شبیه 
آقای علیرضابیگی زیاد است.« امیری فر افزود: 
مکررا با ایشان صحبت کرده و جلسات خصوصی 
گر با آقای لاریجانی یا قالیباف  داشتم. به او گفتم، ا
و... بخواهید در بیفتید شاید محبوب شوید اما 
نمی توانید با رهبری که در قانون اساسی و ولی فقیه 
گر با رهبری در بیفتید، نمی توانید  است، در بیفتید. ا
کار کنید و او رهبر نظام است. حتی برای او آقای 
خاتمی را مثال زدم که تا لحظه آخر با رهبری تعامل 
کردند. وی اظهارکرد: ایشان متحول شده است. او 
که برای خانواده شهدا قدم برداشته و آنان برایش 
اهمیت داشتند، می بینیم که سکوت کرده اما برای 
مرگ یک رقاصه اطلاعیه آنچنانی می دهد. این 
تغییر رویه یعنی چه؟ معلوم است که او تغییر کرده 
کرده نفاق  یا باید بگوییم که آن حالت خدایی نا
بوده که مدام از رزمنده، جبهه و شهدا می گفت اما 
الان از یک  رقاصه دفاع می کند و اطلاعیه می دهد. 
لذا، او برای انقلاب و نظام تمام شده است، شاید 
یک فرد عادی، معلم یا استاد باشد اما دیگر اجازه 
نمی دهند در جایی بالاتر از مجمع تشخیص باشد 
و این اتفاق نخواهد افتاد. امیری فر بیان داشت: در 
دوره اول، ایشان دوشنبه ها با رهبر انقلاب جلسه 
داشت و همه رهنمودها و فرامین رهبری را اجرایی 
می کرد. اما نزدیک به قهر و بعد از آن روش خود را 
عوض کرد. زمانی که ایشان می خواست نوار آقای 
مرتضوی را پخش کند، آقای مشایی مخالفت کرده 
گر این کار را انجام بدهی، برایت  و به او تذکر داد که؛ »ا
بد شده و حتی ممکن است رهبری علیه شما موضع 
بگیرد.« اما احمدی نژاد نپذیرفت.  وی ادامه داد: 
احمدی نژاد شاید مرید کسی بود اما تحت تاثیر 
قرار نمی گرفت. آقای مشایی و آقای بقایی، دو 
نفری بودند که او نسبت به بقیه، برای آنان تبعیض 
قائل می شد. در واقع خودش و همه را فدای آن 
دو نفر کرد که بزرگترین اشتباه او، همین بود. غالبا 
هم، همه مخالف این دو نفر بودند، به خصوص 
آقای بقایی که تاثیر زیادی روی ذهن آقای مشایی 
داشت و مشایی هم نظرات او را منتقل می کرد. 
گانه  حتی احمدی نژاد با بقایی و مشایی ناهار جدا
خورده و کسی را هم به این ناهار راه نمی دادند؛ 
یعنی این سه  نفر تصمیم گیرنده اصلی بودند و با 
این افراد درباره عزل یا انتصاب افراد مشورت می کرد. 
این دو نفر هم به خصوص آقای بقایی بیشترین 
ضربه را هم به دولت زدند. وی بیان داشت: »از 40 
میلیون نفری که در انتخابات شرکت کرده بودند، 
۲۵ میلیون نفر به احمدی نژاد رأی داده بودند و او 
گاه احساس قدرت می کرد. ما طلبه  مدرسه  ناخودآ
مجتهدی بودیم و هفته ای یکبار برای ما کلاس 
اخلاق گذاشته و می گفتند که وقتی بالای منبر رفته 
و ۲0 نفر پای آن منبر نشسته اند، احساس غرور نکنید 
و این اختلاقیات را در حوزه علمیه برای ما تشریح 
می کردند. فلذا، احمدی نژاد زمانی که دید در لبنان، 
آن طور از او استقبال می کند، احساس قدرت کرد. 
من یک مثالی می زنم که ببینید غرور چه می کند، با 
یکی از محافظان او که صحبت می کردم به من گفت، 
زمانی که احمدی نژاد به استان یزد رفته بود به یکی 
از محافظان خود گفته بود؛ »این مردم را ببینید چه 
استقبالی از من کردند، آیا زمانی که رهبری هم آمده 
بود، این اندازه استقبال کردند؟ از من استقبال 

بیشتری شد یا از ایشان؟«

   رویانیان هم پشیمان است 
احمدی نژاد  به  منتقد  افراد  از  دیگر  یکی 
سردار رویانیان است که در دولت احمدی نژاد 
که  سمت داشت. او می گوید: »پشیمان بودم چرا
که نباید  احمدی نژاد من را به پرسپولیس بُرد 
می برد. در حقیقت طی یک برنامه ریزی این کار 
را انجام داد. بعد هم احمدی نژاد با دوستان 
همراهش رفتارهایی کرد که مورد پسند بنده نبود و 
در نهایت منجر به فاصله بین او و ارکان نظام شد.« 
رویانیان اظهارکرد: بنده در حدود 34 یا 3۵ سال 
خدمت، نه تنها هیچ پرونده ای نداشتم بلکه در 
این مدت مستمرا مورد تشویق فرمانده کل قوا و 
هم بسیاری از فرمانده ها قرار گرفتم، علاوه بر این 
طرح هایی هم اجرا کردم. برای مثال ۲03 نماینده 
مجلس از اقدامات من را راهنمایی و رانندگی تشکر 
کردند و محضر آقا نامه نوشتند و یا در خصوص 
عملکردم در 110، ۲۲ سکه جایزه گرفتم، حج واجب 
جایزه گرفتم و مسئولان نظام از من تقدیر کردند، 
تا سال ۹۲ بچه خوب و مثبتی بودم، مرتب هم 
جایزه می گرفتم، غیر از تشویق هیچ پرونده ای 
گهان بعد از احمدی نژاد من  نداشتم. چه شد که نا
پرونده دار شدم؟ و بعد هم آمدند یکسری اعداد و 
ارقام ماوراءالطبیعه را به من نسبت دادند، به خاطر 
آقای احمدی نژاد بود؟ بنده با احمدی نژاد کار 
می کردم، او که رفت، با خود گفتند رویانیان مثل گاو 
پیشانی سفید است، حتما می توانید یک کاری کنید 
و به او ضربه بزنید، لذا برخورد سیاسی با من کردند، 

پرونده سیاسی ساختند. «
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